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JAUTĀJUMI KOMISĀRA AMATA KANDIDĀTAM 

Glens MIKALLEFS  

Starppaaudžu taisnīgums, jaunatne, kultūra un sports 

 

1. Vispārīgā kompetence, apņemšanās darboties Eiropas labā un neatkarība 

Kādi jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāru un vispārīgo Eiropas 

interešu virzīšanai, it sevišķi jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs jūsu pienesums Komisijas politisko 

vadlīniju īstenošanā? Kā jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst jūsu 

portfelī? Kā jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 

ko esat veicis, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār jūsu darbību Komisijā? 

Man ir liels gods, ka jaunievēlētā priekšsēdētāja Urzula fon der Leiena man kā komisāra amata kandidātam ir 

uzticējusi jaunizveidoto starppaaudžu taisnīguma, jaunatnes, kultūras un sporta atbildības jomu. Es uzskatu, ka šī 

atbildības joma ir stratēģisks ieguldījums ES nākotnē, demokrātijā un labklājībā, kas sniedz taustāmus ieguvumus 

iedzīvotājiem un dod viņiem iespējas pilnībā īstenot savu potenciālu.   

Esmu pārliecināts, ka mana kvalifikācija un pieredze ir piemērota, lai aizstāvētu Eiropas vispārējās intereses. Mana 

aizrautīgā interese par ES projektu sākās prakses laikā Eiropas Parlamentā, un kopš tā laika esmu ieņēmis dažādus 

ar ES saistītus amatus, proti, esmu bijis ES Koordinācijas departamenta ģenerāldirektors (2018–2020), 

premjerministra sekretariāta vadītājs (2020–2024) un premjerministra personīgais pārstāvis un ES lietu 

padomnieks (2020–2024). 

Ņemot vērā manus līdzšinējos pienākumus, jo īpaši manus pēdējos amatus, kas man ir ļāvuši piedalīties visās 

Ministru kabineta diskusijās pēdējo četru gadu laikā, esmu personīgi saskāries ar vairākām problēmām, ar kurām 

pašlaik saskaras man kā komisāra amata kandidātam uzticētā joma, un es apzinos daudzās iespējas šajās jomās.  

Esmu arī ļoti aktīvi darbojies jaunatnes, sporta un kultūras organizācijās vietējā, valsts un starptautiskā līmenī. 

Esmu bijis Svētā Džona katedrāles fonda padomes priekšsēdētājs un loceklis, vietējā futbola kluba priekšsēdētāja 

vietnieks, Darba jaunatnes partijas (Malta) priekšsēdētāja vietnieks un starptautiskais sekretārs, Sociālistiskās 

studentu apvienības priekšsēdētājs un Starptautiskās Sociālistiskās jaunatnes apvienības uzraudzības komisijas 

loceklis. Es uzskatu, ka šī praktiskā pieredze man ir devusi iespēju labi iepazīt man uzticēto atbildības jomu un 

sniegusi nenovērtējamu pieredzi, no kuras gūta svarīga atziņa par to, cik liela nozīme šajās nozarēs ir 

brīvprātīgajiem un citām ieinteresētajām personām. Es ceru cieši sadarboties ar Eiropas Parlamentu un Padomi, 

lai izmantotu daudzās iespējas katrā no man uzticētās atbildības jomas virzieniem. 

Ja tikšu apstiprināts šajā amatā, mana darba pamatā būs atbalsts cilvēkiem un mūsu sabiedrības un sociālā modeļa 

stiprināšana, kas veicinās starppaaudžu taisnīgumu Eiropā. Lai izpildītu šo uzdevumu, es turpināšu strādāt pie tā, 

lai Eiropas bērni un jaunieši kļūtu par pārmaiņu virzītājiem, dodot viņiem iespējas panākt pārmaiņas ilgtspējas un 

paaudžu solidaritātes ziņā, un sagatavošu visaptverošu stratēģiju starppaaudžu taisnīgumam, kurā pilnībā ņemta 

vērā šodien pieņemto lēmumu ietekme uz nākamajām paaudzēm un visu vecuma grupu atgriezeniskā saite. 

Galvenie rezultāti būs priekšsēdētājas Jauniešu konsultatīvās padomes izveide un darbība un kolēģijas locekļu 

ikgadējie jaunatnes politikas dialogi, kuru rezultāti, protams, tiks izmantoti starppaaudžu taisnīguma stratēģijā. Ar 

nepacietību gaidu iespēju sākt jaunatnes dialogus manu pilnvaru termiņa pirmajās 100 dienās, un es cieši 

sadarbošos ar citiem komisāriem, lai sniegtu atbalstu šo dialogu organizēšanā. Ja tikšu apstiprināts šajā amatā, es 

nodrošināšu jaunatnes aspekta integrēšanu, arī iedibinot pārbaudi par ietekmi uz jauniešiem, kas būs piemērojama 

visām Komisijas iniciatīvām, kurām ir būtiska nozīme jaunatnes jomā. 
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Kultūrai ir izšķiroša nozīme Eiropas Savienībā. Mūsu bagātīgā un daudzveidīgā kultūras aina ir sabiedrisks 

labums, kas uzlabo mūsu iedzīvotāju dzīves kvalitāti un garīgo veselību, vienlaikus veicinot piederības sajūtu. Tā 

arī veicina mūsu ekonomiku, ilgtspējīgu Eiropas labklājību un konkurētspēju. Mūsu darba sākumpunkts šajā jomā 

būs Kultūras kompass — mūsu redzējums par nozari nākamajā pilnvaru termiņā un pēc tā.  

Ja tikšu apstiprināts šajā amatā, es strādāšu, pilnībā sadarbojoties ar priekšsēdētāju un visiem kolēģijas locekļiem, 

lai nodrošinātu, ka pilnībā un laikus tiek īstenotas politiskās pamatnostādnes un kolēģijas kolektīvie pienākumi 

pret ES pilsoņiem.   

ES ir apņēmusies nodrošināt dzimumu līdztiesību visās politikas jomās, kā noteikts ES Līgumos un Pamattiesību 

hartā. Ja tikšu apstiprināts šajā amatā, es apņemos atbalstīt integrētu pieeju dzimumu līdztiesībai dažādās politikas 

jomās, kas ietilpst manā atbildības jomā. Es vērsīšos pret dzimumu nelīdztiesību, sekmēšu līdztiesību un 

savstarpēju cieņu un virzīšu dzimumu līdztiesību, izmantojot starptautisko kultūras un sporta diplomātiju. Lai 

novērstu dzimumu un vecumu nevienlīdzību, es turklāt īstenošu ES jaunatnes stratēģiju. Esmu apņēmies gādāt, lai 

programmas, kas ir manā atbildības jomā, vienmēr ietver spēcīgu dzimumu līdztiesības un sociālās iekļaušanas 

dimensiju. 

Es pilnībā apzinos, ka komisāru kolēģijas locekļa amata uzdevumi ir jāveic ar visaugstāko neatkarības pakāpi 

saskaņā ar LES 17. panta 3. punktu, LESD 245. pantu un Komisāru rīcības kodeksu. Strādājot valsts pārvaldē, 

esmu darbojies pilnīgi neatkarīgi no jebkādiem citiem pienākumiem. Savā amatā esmu vadījies tikai no sabiedrības 

vispārējām interesēm un esmu rīkojies, stingri ievērojot piemērojamos noteikumus un procedūras. Es apņemos 

pilnībā ievērot šos neatkarības, profesionālās godprātības un vispārējo interešu ētikas standartus. Es rīkošos tikai 

Eiropas sabiedrības interesēs, nepieņemšu un neprasīšu norādījumus no nevienas valdības vai citas iestādes, 

struktūras vai biroja, un ievērošu Komisijas locekļu rīcības kodeksu, jo īpaši tā noteikumus par interešu konfliktu. 

Turklāt vēlos uzsvērt, ka attiecībā uz man uzticētajām politikas jomām nepastāv interešu konflikts. 

2. Portfelī iekļauto jautājumu pārvaldība un sadarbība ar Eiropas Parlamentu  

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un jums pakļauto dienestu darbu? Kā 

jūs izprotat to, ka jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 

gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 

uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 

procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 

pozīcijās kā Padome? 

Esmu pārliecināts par dialoga spēku. Pildot man uzticētos pienākumus, esmu vienmēr apņēmies izveidot jēgpilnu 

dialogu ar partneriem dažādās jomās, lai sasniegtu kopīgus mērķus. Ja tikšu apstiprināts šajā amatā, šo principu 

īstenošu arī sadarbībā ar Eiropas Parlamentu visā savu pilnvaru laikā.  

Es izveidošu strukturētus kanālus regulārai saziņai ar atbildīgo komiteju priekšsēdētājiem, priekšsēdētāju 

vietniekiem un koordinatoriem un sistemātiski piedāvāšu tikties ar šiem godātajiem deputātiem kā galvenajiem 

sarunu partneriem. Apņemos nodrošināt saziņas iespējas un rīkot regulāras sanāksmes ar Kultūras un izglītības 

komiteju. Būšu gandarīts piedalīties Parlamenta plenārsēdes debatēs par jautājumiem, kas skar manu atbildības 

jomu. 

Tas, protams, nozīmēs arī to, ka ar nepacietību gaidu iespēju regulāri piedalīties Kultūras un izglītības komitejas 

sanāksmēs un būšu pieejams, lai atbildētu uz visiem Eiropas Parlamenta pieprasījumiem vispiemērotākajā formātā 

apspriest manā atbildības jomā esošos jautājumus, kā noteikts jaunievēlētās priekšsēdētājas Urzulas fon der 

Leienas politiskajās pamatnostādnēs 2024.–2029. gadam. Kā norādīts arī politikas pamatnostādnēs, es apņemos 

Kultūras un izglītības komitejai un Padomes sastāvam izglītības, jaunatnes, kultūras un sporta jautājumos iesniegt 

gada progresa ziņojumu, galveno uzmanību pievēršot starppaaudžu taisnīgumam, jaunatnei, kultūrai un sportam. 

Turklāt es izveidošu īpašas iekšējās procedūras starp savu topošo kabinetu un dienestiem, lai nodrošinātu, ka uz 

visiem manā atbildībā esošajiem Parlamenta jautājumiem, rezolūcijām un lūgumrakstiem tiek savlaicīgi atbildēts.  

Ja tikšu apstiprināts šajā amatā, saziņā ar Eiropas Parlamenta deputātiem ievērošu 2010. gada pamatnolīgumu starp 

Parlamentu un Komisiju un 2016. gada Iestāžu nolīgumu par labāku likumdošanas procesu. Es atbalstu 2010. gada 

pamatnolīguma pārskatīšanu un 2016. gada Iestāžu nolīguma par labāku likumdošanas procesu atjaunināšanu, kā 

izklāstīts politikas pamatnostādnēs 2024.–2029. gadam, un cieši sadarbošos ar atbildīgajiem komisāriem.  
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Turklāt apņemos konstruktīvi sadarboties ar Eiropas Parlamentu saskaņā ar LESD 225. pantu, tostarp piedaloties 

strukturētos dialogos ar Kultūras un izglītības komiteju. Šajā ziņā atsaucos uz jaunievēlētās priekšsēdētājas Urzulas 

fon der Leienas apņemšanos, ko viņa paudusi politikas pamatnostādnēs 2024.–2029. gadam, proti, pēc 

pieprasījuma uz šādām rezolūcijām reaģēt ar tiesību aktu, pilnībā ievērojot proporcionalitātes, subsidiaritātes un 

labākas likumdošanas principus.  

Eiropas Parlamenta un Komisijas īpašās partnerības stiprināšana un politikas veidošanas procesa pārredzamība ir 

divi galvenie efektīvas politikas īstenošanas pīlāri. Turklāt tiem ir liela nozīme, lai palielinātu iedzīvotāju uzticību 

Eiropas projektam.  

Es pilnībā atzīstu, ka svarīga ir abu likumdevēju vienlīdzīga piekļuve informācijai.  

Turklāt vēlos uzsvērt, ka attiecībā uz man uzticētajām politikas jomām nepastāv interešu konflikts. 

Kultūras un izglītības komitejas uzdotie jautājumi 

3. Kāds ir jūsu redzējums par ES jaunatnes politikas nākotni gan stratēģisko prioritāšu, gan pieejamo ES budžeta 

līdzekļu ziņā? Kā jūs jo īpaši nodrošināsiet, lai Eiropas Jaunatnes gada turpmākie pasākumi, ES pārbaudes par 

ietekmi uz jauniešiem īstenošana un ikgadējo dialogu par jaunatnes politiku koordinēšana efektīvi darbotos 

praksē? Kā jūs nodrošināsiet, ka jauniešu īpašās prasības un iesaiste tiek ņemtas vērā nākamo piecu gadu laikā, 

turklāt gan politikas izstrādes, gan lēmumu pieņemšanas procesu ziņā? Kādas citas darbības jūs veiksiet, lai 

nodrošinātu, ka jaunatnes integrēšana un jauniešu līdzdalība gan demokrātiskajā dzīvē, gan turpmākajā stratēģijā 

par paaudžu taisnīgumu kļūst par realitāti?  

Priekšsēdētāja Urzula fon der Leiena ir paudusi skaidru apņemšanos nodrošināt jauniešiem lielāku brīvību un 

atbildību mūsu sabiedrībās un demokrātijās, un, ja mani apstiprinās, es nenogurstoši sadarbošos ar visām 

ieinteresētajām personām šā mērķa sasniegšanai. Mana prioritāte būtu vēl vairāk stiprināt jauniešu līdzdalību 

demokrātiskajā dzīvē un nodrošināt, ka jaunatnes perspektīvas tiek integrētas politikas veidošanā, iekļaujot 

jaunatnes integrēšanas praksi visās Komisijas darbības jomās. Esmu pilnībā apņēmies nodrošināt paliekošu un 

jēgpilnu Eiropas Jaunatnes gada (2022) mantojumu un atbalstīšu katru kolēģijas locekli ikgadējo jaunatnes 

politikas dialogu organizēšanā. Pirmais dialogs notiks pirmo 100 dienu laikā. Ar šo dialogu starpniecību var 

apkopot jauniešu paustās atziņas un ņemt tās vērā ES politikas veidošanā, tādējādi veicinot iekļaujošāku un 

reaģētspējīgāku pieeju un vienlaikus ļaujot popularizēt mūsu pamatvērtības.  

Dialogi papildinās “pārbaudi par ietekmi uz jauniešiem”, ko Komisija piemēros no 2025. gada, lai nodrošinātu, ka 

jauniešu viedokļi tiek ņemti vērā, sagatavojot tās politikas iniciatīvas, kuras jaunatnei ir visbūtiskākās. Tas 

apliecina Komisijas apņemšanos atbalstīt jauniešu idejas, kā prasīts ES jaunatnes dialogā un citās jauniešu vadītās 

iniciatīvās. Esmu apņēmies strādāt pie tā, lai sekmīgi īstenotu “pārbaudi par ietekmi uz jauniešiem”. Veicot 

“pārbaudi par ietekmi uz jauniešiem”, Komisija caurlūkos savas gada darba programmas galvenās iniciatīvas, lai 

noskaidrotu to nozīmīgumu jauniešiem, un organizēs īpašas konsultācijas ar jaunatni par iniciatīvām, kas 

novērtētas kā šajā ziņā nozīmīgas.  Šī pieeja ne tikai nodrošinās mūsu politikas veidošanas pielāgošanu nākotnes 

vajadzībām, bet arī palīdzēs veicināt starppaaudžu taisnīgumu visās mūsu politikas jomās. Es sadarbošos ar 

ekonomikas un produktivitātes, īstenošanas un vienkāršošanas komisāru(-i), lai nodrošinātu, ka “pārbaude par 

ietekmi uz jauniešiem” tiek īstenota, pilnībā izmantojot labāka regulējuma instrumentus.  

Iespējas iesaistīties ES programmās ir viens no labākajiem veidiem, kā uzsvērt ES potenciālu jauniešiem. 

Programma “Erasmus+” ar izglītības un apmācības, fizisko aktivitāšu popularizēšanas, kā arī neformālās vai 

ikdienējās mācīšanās pasākumu starpniecību piedāvā jēgpilnas iespējas jauniešiem vairāk iesaistīties sabiedrībā, 

darba tirgū un veidot kontaktus ar saviem vienaudžiem no citām valstīm. Tas veicina sociālo un starpkultūru 

kompetenču attīstību un ļauj labāk popularizēt ES vērtības. Esmu gatavs pilnībā atbalstīt darbu, ko veic 

priekšsēdētājas izpildvietnieks(-ce) cilvēku, prasmju un sagatavotības jautājumos programmas “Erasmus+” 

stiprināšanai, kā izklāstīts politikas pamatnostādnēs, lai cilvēki varētu pilnveidot prasmes un radīt kopīgu pieredzi 

un labāku savstarpēju izpratni. Es uzskatu, ka tas arī veicinātu jauniešu iesaistīšanos Eiropas projektā un 

demokrātijā. 

Lai sasniegtu mūsu mērķi veicināt jauniešu demokrātisko līdzdalību, esmu apņēmies sasaistīt jau esošās un 

plānotās jaunās iniciatīvas, tādējādi tās savstarpēji stiprinot. Es radītu sinerģiju starp “pārbaudēm par ietekmi uz 

jauniešiem”, ik gadu notiekošajiem jaunatnes politikas dialogiem ar komisāriem, ES jaunatnes dialogu, 

jaunveidoto Jauniešu ieinteresēto personu grupu un priekšsēdētājas Jauniešu konsultatīvo padomi, kuru es 

palīdzēšu izveidot, ja mani apstiprinās.  
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Tāpat ir būtiski nodrošināt, ka ES jaunatnes politikas darbības tiek izstrādātas sinerģijā ar ES stratēģiju par bērna 

tiesībām. Lai gan abi politikas dokumenti principā attiecas uz dažādām vecuma grupām ar atšķirīgām juridiskajām 

tiesībām un vajadzībām, darbību un politikas nepārtrauktība starp abām vecuma grupām ir būtiska sekmīgai ES 

mērķu sasniegšanai, tai skaitā starppaaudžu taisnīguma panākšanai.  

Būdams pirmais komisāra amata kandidāts starppaaudžu taisnīguma jautājumos, es uzskatu, ka īpaši svarīgi ir 

veidot patiesu un noturīgu līdzdalības demokrātijas kultūru, kas attiecas uz visām vecuma grupām, arī vecāka 

gadagājuma cilvēkiem. Ja mani apstiprinās, es cieši sadarbošos ar demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru(-

i), lai palielinātu jauniešu demokrātiskās iespējas un pārstāvību, tostarp ņemot vērā viņu kā pirmoreiz balsojošo 

vēlētāju tiesības. ES pilsoņtiesību un pilsoņu demokrātiskās iesaistes veicināšana ir mūsu demokrātijas pamats. 

4. Vilšanās politikā, polarizācija, kā arī nākotnes perspektīvu un cerību trūkums jauniešu vidū ir vieni no 

lielākajiem izaicinājumiem demokrātijai un ES projektam kopumā. Kā jūs novērsīsiet plaši izplatīto vilšanos 

politikā, kuras kulmināciju mēs nesen pieredzējām Eiropas Parlamenta vēlēšanās? Kā šajā kontekstā jūs plānojat 

risināt jautājumu par sociālo mediju ietekmi uz jauniešiem un viņu vispārējo labklājību, tostarp pārmērīgu pie 

ekrāniem pavadītu laiku, iebiedēšanu tiešsaistē, kā arī ietekmi uz viņu politisko izpratni un iesaistīšanos?  

Ieguldot ES jauniešos un nākamajās paaudzēs, mēs varam saglabāt spēcīgus pamatus vienotai un demokrātiskai 

Eiropai, kurā ES vērtības un principi turpinās attīstīties arī nākamajās desmitgadēs. Būt jaunam cilvēkam 

2024. gadā nozīmē saskarties ar unikālu izaicinājumu kopumu. Jaunākās tendences un statistika saistībā ar jauniešu 

politisko vilšanos rada bažas, un tādēļ ir steidzami jāuzsāk ilgstošs un saskaņots darbs, lai apzinātu un risinātu šo 

problēmu pamatcēloņus.  

Vilšanās izpaužas dažādi, un to nosaka vairāki faktori. Daļēji to nosaka autoritāru režīmu un nedemokrātisku 

aktoru nepārprotamie centieni izraisīt un palielināt sabiedrības šķelšanos Eiropā. Šādi aktori cenšas veicināt 

neuzticēšanos un izmantot neapmierinātību ar esošajām demokrātijas institūcijām, un graut demokrātisko procesu 

ES, tādējādi vājinot iedzīvotāju un pilsoniskās sabiedrības demokrātisko balsi. Jaunieši pastāvīgi saskaras ar 

taktiskiem paņēmieniem, piemēram, dezinformāciju. Tas jo īpaši notiek tiešsaistes vidē, kur tiek izmantotas 

metodes polarizācijas pastiprināšanai, tādējādi izraisot jauniešos nedrošības un neaizsargātības izjūtu, kas ietekmē 

viņu uzticēšanos demokrātijai un esošajām iestādēm.  Viņiem ir jāorientējas strauji mainīgā pasaulē, kur dominē 

iebiedēšana tiešsaistē un citas tiešsaistes un bezsaistes problēmas.  

Esmu pilnībā apņēmies izmantot visus manā rīcībā esošos instrumentus, tostarp izstrādāt uz jaunatni vērstu politiku 

un veicināt dialogu, lai no jauna apvienotu mūsu sabiedrību un atbalstītu jauniešus, pamatojoties uz mūsu 

kopīgajām Eiropas vērtībām. Mums ir kopīgi jāstrādā, lai nodrošinātu, ka jauniešiem ir prasmes, zināšanas un 

pārliecība, kas viņiem vajadzīga, lai kļūtu par atbildīgiem, iesaistītiem un aktīviem pilsoņiem.  

Lai atbalstītu jauniešus problēmu risināšanā, pamatojoties uz esošo stingro tiesisko regulējumu, dažādām politikas 

jomām ir jādarbojas rokrokā. Vēl viena būtiska problēma, kas skar mūsu jauniešus, ir iebiedēšana tiešsaistē, un 

viena no jomām, kurai es pievērsīšos, ja tikšu apstiprināts, būs cīņa pret ļaunprātīgu rīcību tiešsaistē, rosinot rīcības 

plānu pret iebiedēšanu tiešsaistē. Būs svarīgi īstenot visaptverošu pieeju, kas risina šo problēmu no dažādiem 

skatupunktiem, pievēršot uzmanību centieniem novērst kaitniecisku praksi tiešsaistē un iesaistot izglītības nozari, 

dažādus pilsoniskās sabiedrības aktorus un uzticamus signalizētājus saskaņā ar Digitālo pakalpojumu aktu. 

Mūsu digitālā sabiedrība paver milzu iespējas, bet var arī ietekmēt cilvēku fizisko veselību, garīgo labklājību un 

drošību. Mums jo īpaši jāaizsargā bērni un jaunieši, kas ir neaizsargāti pret kaitējumu, ko rada sociālie mediji un 

pārmērīgs pie ekrāna pavadīts laiks. Ja tikšu apstiprināts, es cieši sadarbošos ar veselības komisāru(-i), gatavības, 

krīžu pārvarēšanas un līdztiesības komisāru(-i) un priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tehnoloģiskās suverenitātes, 

drošības un demokrātijas jautājumos ES mēroga izmeklēšanā par sociālo mediju plašāku ietekmi uz labklājību.   

Nepieciešamība atbalstīt jauniešu iesaistīšanos demokrātiskajā procesā un cīnīties pret spiedienu, kam mūsdienās 

ir pakļauti jaunieši, būs jāņem vērā arī darbā pie jaunā Eiropas “Demokrātijas vairoga”, kas tiek veikts 

demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāra(-es) vadībā. Problēmas, piemēram, dezinformācija un ārvalstu 

īstenota manipulācija ar informāciju, ietekmē jauniešus konkrētos veidos. Sociālo mediju spēja darīt balsis 

dzirdamākas un kustības redzamākas ir izveidojusi tos par ietekmīgu jauniešu iesaistes instrumentu, bet, lai 

medijos orientētos, ir vajadzīga kritiskā domāšana. Ieguldījumi digitālajā pratībā un medijpratībā būs svarīgi, lai 

Eiropas jaunieši varētu kritiski novērtēt informāciju, droši darboties tiešsaistē un orientēties sarežģītajos sociālo 

mediju un tehnoloģiju aspektos. Augstāks pratības līmenis arī veicinātu viņu spējas aktīvi piedalīties 

demokrātiskajā dzīvē un iesaistīties politikas veidošanas procesos.  Ja tikšu apstiprināts, es cieši sadarbošos ar 



 – 5 –   

kolēģiem, lai iekļautu ar jaunatni saistītos apsvērumus šajās politikas jomās un veicinātu pilnvērtīgu apspriešanos 

ar jauniešu pārstāvjiem.   

5. Kāds ir jūsu redzējums par Eiropas kultūras un radošo nozaru un industriju aizsardzību un veicināšanu, 

vienlaikus pievēršoties mākslīgā intelekta izmantošanas specifiskajām sekām? Ko ietvers efektīvs kultūras 

kompass, lai nodrošinātu, ka kultūrai un kultūras mantojumam tiek piešķirts pastāvīgs finansējums un ka tie ir 

Eiropas politikas veidošanas centrā? Konkrētāk, pieaugot spiedienam uz ES budžetu, kā jūs nodrošināsiet, lai 

programma “Radošā Eiropa” kā vienīgā Eiropas programma, kura paredzēta tikai kultūras un radošajām 

nozarēm, netiktu samazināta pašreizējā ES budžetā un tiktu pastiprināta nākamajā DFS?  

Kultūra un daudzveidīgais kultūras mantojums ir mūsu eiropeiskās dzīvesziņas dvēsele, vērtīgs ekonomikas 

resurss un mūsu sabiedrības DNS. Kultūras un radošo nozaru daudzveidības un dinamikas aizsardzībai un 

veicināšanai ir vajadzīga visaptveroša pieeja, kurā ir pilnībā atzīta gan kultūrai piemītošā vērtība, gan tās būtiskā 

nozīme sociālās kohēzijas un attīstības virzīšanā, gan nozares izšķirošā loma Eiropas Savienībā inovācijas un 

konkurētspējas ziņā. Ja mani apstiprinās, es centīšos maksimāli palielināt kultūras nozares ieguldījumu ES 

ekonomikā un iedzīvotāju labklājībā. 

Kultūras un radošās nozares un industrijas veido gandrīz 4 % no ES IKP un nodrošina aptuveni 8 miljonus 

darbvietu. Kultūras un radošajām nozarēm un industrijām ir būtiska nozīme arī vietējā un reģionālajā attīstībā. Tās 

darbojas kā pilsētvides atjaunošanas katalizators un veicina mūsu reģionu pievilcību. Kultūras un radošo nozaru 

un industriju konkurētspējas atraisīšana ir būtiska mūsu redzējumam par nozares nākotni. Ja tikšu apstiprināts, es 

pievērsīšos galveno problēmu risināšanai un nozares inovācijas potenciāla izmantošanai, lai palielinātu 

konkurētspēju un nodrošinātu tās nākotni. Tikpat svarīgi ir turpināt darbu, lai atbalstītu kultūras un radošos MVU, 

palīdzot tiem saglabāt konkurētspēju, piemēram, veicinot uzņēmējdarbības atbalsta un tīklu veidošanas iespējas.   

Kultūras un radošās nozares un industrijas ES darbojas pastāvīgi mainīgā vidē, un tās saskaras ar vairākām jaunām 

realitātēm. Tas rada šīm nozarēm jaunas problēmas, kas cita starpā saistītas ar mākslinieku un radošo profesiju 

pārstāvju darba apstākļiem, prasmju trūkumu, klimata pārmaiņu ietekmi uz mūsu kultūras mantojumu un mākslīgā 

intelekta ietekmi. Lai risinātu šīs problēmas, kultūras un radošajām nozarēm un industrijām ir vajadzīgs pielāgots 

atbalsts. ES ir veikusi nozīmīgus pasākumus, lai nodrošinātu stabilu tiesisko regulējumu, kas atbalsta radošo 

nozaru ekonomiku un kultūras daudzveidību, taču ir jādara vairāk. Mākslīgais intelekts arī sniedz ievērojamas 

iespējas Eiropas kultūras un radošajām nozarēm un industrijām, piemēram, kultūras priekšmetu nelikumīgas 

tirdzniecības apkarošanai, labākas piekļuves nodrošināšanai kultūras vērtībām un kultūras mantojuma 

saglabāšanai.   

Ja tikšu apstiprināts, es kopā ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tehnoloģiskās suverenitātes, drošības un 

demokrātijas jautājumos, pamatojoties uz spēkā esošajiem noteikumiem, to vidū Mākslīgā intelekta aktu, strādāšu 

pie Eiropas mākslīgā intelekta stratēģijas izveidošanas kultūras un radošajām nozarēm un industrijām, lai 

nodrošinātu, ka mākslīgais intelekts nevis aizstāj cilvēku, bet veicina un stiprina cilvēka radošumu un aizsargā 

kultūras un valodu daudzveidību, vienlaikus palīdzot mums saglabāt konkurētspēju pasaules tirgū. 

Kultūras un radošo nozaru un industriju uzplaukums, kā arī kultūras un radošo MVU labklājība ir atkarīga no 

cilvēkiem, kam ir prasmes, kas vajadzīgas, lai industrijas saglabātu konkurētspēju. Tās ietver digitālās prasmes, jo 

īpaši progresīvo tehnoloģiju jomā, un uzņēmējdarbības prasmes, ieskaitot zināšanas par intelektuālo īpašumu. 

Tāpēc es cieši sadarbotos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un sagatavotības jautājumos, lai 

pastiprinātu pašreizējos centienus, ko veic Prasmju pilnveides pakta plaša mēroga partnerība kultūras un radošajās 

nozarēs un industrijās, un veicinātu informētību par intelektuālo īpašumu un tā aizsardzību. 

Lai pieeja kultūrai būtu visaptveroša, ir nepieciešama sadarbība visā Komisijā un kopīgs visu ieinteresēto personu 

redzējums. Ja mani apstiprinās, es uzņemšos vadību pār jauna ES Kultūras kompasa kā visaptveroša stratēģiska 

satvara izstrādi daudzo kultūras dimensiju virzīšanai un izmantošanai. Saskaņā ar politiskajām pamatnostādnēm 

jaunais Kultūras kompass uzlabotu ES rīcības saskaņotību un pamanāmību Eiropas daudzveidīgās kultūras un tās 

bagātā kultūras mantojuma atbalstam, lai ieguvēji būtu visi eiropieši. Es pievērsīšos tam, lai maksimāli palielinātu 

sinerģiju starp ES politikas jomām gan attiecībā uz iekšējo, gan ārējo dimensiju, kā arī kultūras un radošajām 

nozarēm un industrijām. Saiknes starp kultūru un veselību varētu stiprināt, pamatojoties uz ES sagatavošanās 

darbības “Kultūra veselībai” pierādījumiem un ieteikumiem. Eiropas reģionos tiek īstenoti mērķtiecīgi pasākumi 

ar mērķi atbalstīt kultūru, kas ir būtiska ilgtspējīgai attīstībai, jauniešu piesaistei un iedzīvotāju skaita 

samazināšanās novēršanai. Labāk saskaņojot daudzos kultūras politikas instrumentus, tiktu veicināta Eiropas 

kultūras un kultūras mantojuma bagātināšana un saglabāšana nākamajām paaudzēm. Īstenojot šādu pieeju, būtu 

jāņem vērā arī daudzu citu ES politikas jomu, piemēram, reģionālās attīstības un inovācijas, nozīme kultūrā.  
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Publiskā finansējuma un investīciju ziņā pirmā prioritāte būs nodrošināt to resursu izmantošanu, kas pieejami ar 

NextGenerationEU un pašreizējā budžetā paredzēto programmu starpniecību, kur atbalsts kultūrai kā horizontālai 

politikas jomai papildus programmai “Radošā Eiropa” ir atspoguļots gandrīz 20 citos ES finansēšanas 

instrumentos. Mūs gaida nākamās daudzgadu finanšu shēmas un tās instrumentu izstrāde. Pārdomas jāsāk ar 

jautājumu par to, “ko mums vajadzētu finansēt”, pēc tam pārejot pie tā, “kā” vislabāk sasniegt mūsu mērķus un 

maksimāli palielināt redzamos rezultātus. Tas mūsu finansējumam panāks lielāku ietekmi. Skaidrs ir tas, ka mums 

ir vajadzīga stratēģiskāka pieeja kultūrai, kas veicina dinamisku mijiedarbību starp kultūras un radošo nozaru 

komerciālo un sabiedrisko dzīvotspēju. Es centīšos apzināt labākos veidus, kā to panākt, un iesaistīšos Komisijas 

darbā kopumā, lai izstrādātu labāko iespējamo paketi nākamajam daudzgadu finanšu shēmas priekšlikumam. 

6. Kā jūs plānojat aizsargāt kultūras un valodu daudzveidību, māksliniecisko brīvību, veicināt sadarbību kultūras 

jomā, kultūras pieejamību sabiedrībai, veicināt kultūras kā iekļaušanas līdzekļa lomu, nodrošināt Eiropas radošā 

satura atpazīstamību tiešsaistē un atbalstīt mākslinieku un citu kultūras un radošo nozaru profesionāļu darba un 

sociālās situācijas uzlabošanu? Kā jūs plānojat popularizēt Eiropas darbus starptautiskā mērogā un uzlabot 

starptautiskās kultūras attiecības?  

Kultūras un valodu daudzveidība ir viena no galvenajām ES pamatvērtībām. Daudzajās ES iniciatīvās, kuru mērķis 

ir veicināt un aizsargāt kultūras daudzveidību, ir ietverti regulatīvi pasākumi, ar finansēšanas programmu 

starpniecību sniegts atbalsts un iekļautas pamatiniciatīvas, piemēram, Eiropas kultūras mantojuma datu telpa vai 

Eiropas kultūras mantojuma sadarbības mākonis. ES ir 2005. gada UNESCO Konvencijas par kultūras izpausmju 

daudzveidības aizsardzību un veicināšanu pilntiesīga līgumslēdzēja puse. Ja mani apstiprinās, es balstīšos uz šīm 

iniciatīvām, lai turpinātu aizstāvēt kultūras daudzveidību, uzskatot to par man piešķirto pilnvaru pamatelementu.  

Audiovizuālo mediju pakalpojumu direktīvā, kas ir galvenais ES mediju regulējuma elements, ir ietverti 

noteikumi, kuru mērķis ir veicināt kultūras daudzveidību, nodrošinot Eiropas radošā satura klātbūtni un 

pamanāmību straumēšanas pakalpojumos un stimulējot ieguldījumus šādā saturā. Tajā arī atzīta iespēja 

dalībvalstīm veikt pasākumus, lai nodrošinātu vispārējas nozīmes audiovizuālo mediju pakalpojumu pamanāmību 

nolūkā veicināt mediju plurālismu, vārda brīvību un kultūras daudzveidību. Pašlaik veiktais pētījums par Eiropas 

radošā satura atrodamību tiešsaistē palīdzēs apzināt problēmas un inovatīvus risinājumus, lai nodrošinātu, ka 

Eiropas kultūras un valodu daudzveidība tiek aizsargāta arī digitālajā pasaulē. Ja mani apstiprinās, es strādāšu, lai 

šos noteikumus izmantotu pēc iespējas labāk, tos pilnībā īstenojot un noskaidrojot, ko vēl var darīt. 

Mākslinieciskās izpausmes brīvība ir būtiska demokrātiskai sabiedrībai un kultūru daudzveidībai. Tās aizsardzība 

pret politisku iejaukšanos un cenzūru ir būtiska kopējas Eiropas kultūras telpas veidošanai. Ja mani apstiprinās, es 

sadarbošos ar demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru(-i), lai iesaistītu Eiropas Parlamentu, dalībvalstis un 

pilsonisko sabiedrību kopīgos centienos aizsargāt mākslinieku brīvību. Lai atbalstītu šo svarīgo prioritāti, ir 

jāizmanto visi pieejamie instrumenti, arī jāmobilizē mūsu finansēšanas programmas, kā tas pašlaik ir programmas 

“Radošā Eiropa” gadījumā, ar kuras starpniecību tiek finansēti kultūras sadarbības projekti un kultūras tīkli. 

Kultūras daudzveidības un radošā procesa aizsardzība nozīmē arī labvēlīgas vides radīšanu kultūras 

profesionāļiem. Es piekrītu bažām par mākslinieku un kultūras un radošo nozaru darbinieku darba apstākļiem. 

Esmu pilnībā apņēmies turpināt darbu pie mākslinieku un citu kultūras un radošo nozaru speciālistu profesionālās 

un sociālās situācijas uzlabošanas, kas, atbildot uz Eiropas Parlamenta normatīvo patstāvīgo ziņojumu, uzsākts 

iepriekšējās Komisijas vadībā. Ja mani apstiprinās, es cieši sadarbošos ar komisāriem, kuri ir atbildīgi par 

attiecīgajām jomām, lai noteiktu turpmākās ES rīcības iespējas šajā nozarē. Lai virzītu uz priekšu šo svarīgo 

jautājumu, es arī cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamentu, dalībvalstīm, sociālajiem partneriem un ieinteresētajām 

personām. Ja mani apstiprinās amatā, es vispirms organizētu augsta līmeņa apaļā galda diskusiju ar attiecīgajām 

ieinteresētajām personām, lai mēs kopīgi turpinātu plānot virzību šajā jautājumā.  

Kultūra un mantojums apvieno cilvēkus un veicina piederības izjūtu. Tomēr piekļuve šīm vērtībām ir 

nevienlīdzīga, un daudzi saskaras ar šķēršļiem sociālekonomiskā stāvokļa, invaliditātes, ģeogrāfiskās atrašanās 

vietas un citu faktoru dēļ. Līdzdalība kultūras dzīvē veicina demokrātiju un sekmē iedzīvotāju aktīvāku iesaisti. Ja 

mani apstiprinās amatā, es cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamentu, dalībvalstīm un citiem attiecīgajiem partneriem 

un ieinteresētajām personām, lai padarītu kultūras pieredzi un mantojumu vieglāk pieejamu un iekļaujošāku, īpaši 

jauniešiem. 

Laikā, kad arvien pieaugošā ģeopolitiskā nestabilitāte apdraud mūsu vērtības un drošību, kultūra var un tai vajag 

iegūt lielāku globālu nozīmi. Kultūra palīdz veidot partnerības, kurās valda vienlīdzība, veicināt vērtības un 

atbalstīt mieru, drošību un ilgtspējīgu izaugsmi. Kultūras mantojuma aizsardzība, jo īpaši politiski nestabilos 

reģionos, ir mūsu kopīgs pienākums un atbildība, un, ja mani apstiprinās, tā būs viena no manām prioritātēm. 
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Saistībā ar mūsu vispārējo atbalstu Ukrainai man ir īpaši svarīgi strādāt pie Ukrainas bagātā un unikālā kultūras 

mantojuma aizsardzības.  

Ja mani apstiprinās, es cieši sadarbošos ar Savienības Augsto pārstāvi ārlietu un drošības politikas 

jautājumos/priekšsēdētājas vietnieku(-ci) un citiem atbildīgajiem komisāriem, lai izmantotu kultūras ietekmi ES 

ārējā darbībā. ES ir apņēmusies stiprināt kultūras ilgtspējīgas attīstības dimensiju. Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu 

starptautiskos centienus stiprināt kultūras lomu saistībā ar ilgtspējīgas attīstības mērķiem pēc 2030. gada. Lai 

attīstītu starptautiskās kultūras attiecības un popularizētu Eiropas darbus ārvalstīs, ir vajadzīga cieša sadarbība ar 

dalībvalstīm, valstu kultūras institūtiem un to izveidoto Eiropas tīklu, mūsu ES delegāciju tīklu un citām kultūras 

jomu pārstāvošām ieinteresētajām personām, kā arī tīkliem un platformām, ko atbalsta programma “Radošā 

Eiropa”. Es arī pievērsīšu uzmanību nepārtrauktai spēju veidošanai, labākām sadarbības tīklu veidošanas iespējām 

un paraugprakses izplatīšanai “Radošās Eiropas” tīkla dalībnieku vidū. 

7. Kā jūs centīsieties stiprināt Eiropas sporta modeli, kas balstīts uz vērtībām, solidaritāti un iekļautību, un 

veicināt sportu kā līdzekli, ar ko uzlabot visu paaudžu fizisko un garīgo labklājību, vienlaikus veicinot saliedētas 

sabiedrības veidošanos? Kā jūs sadarbosieties ar citiem kolēģijas locekļiem un ģenerāldirektorātiem, lai radītu 

spēcīgu sinerģiju starp sporta politiku un izglītības politiku un stiprinātu Eiropas sporta diplomātiju? 

Sportu arvien vairāk atzīst kā sabiedrisku labumu un vērtīgu Eiropas aktīvu – ekonomikas, sociālajā, politikas un 

kultūras ziņā. Tas rada iespēju izlēmīgākai politikas rīcībai Eiropas līmenī, kas palīdzētu popularizēt un aizsargāt 

mūsu Eiropas sporta modeli.  

Šis modelis pēdējā laikā ir bijis vairākkārt apdraudēts – sākot no Covid-19 pandēmijas ietekmes līdz ārvalstu 

veiktajiem milzu ieguldījumiem Eiropas sportā un būtiskajām pārvaldības, labklājības un finansiālās ilgtspējas 

problēmām sportā. Mums ir arī labi zināmi Eiropas Savienības Tiesas spriedumi, kas var reāli ietekmēt to, kā 

sports tiek organizēts Eiropā.  

Apstiprināšanas gadījumā Eiropas sporta modeļa stiprināšana, pamatojoties uz solidaritāti, vērtībām un 

konkurētspēju, būs viena no manām galvenajām prioritātēm. Es esmu gatavs cieši un pastāvīgi sadarboties ar 

attiecīgajiem aktoriem, lai saglabātu šā modeļa galvenās iezīmes, ieskaitot sporta autonomiju un labu pārvaldību, 

sacensību atvērtību, nopelnu novērtēšanu, solidaritāti, elites un masu sporta savstarpējo atkarību un brīvprātīgo 

lomu sportā. 

Mums jāturpina darbs pie Eiropas sporta modeļa stiprināšanas. Mums nākas saskarties ar dažām izsenām 

problēmām, piemēram, sieviešu joprojām nepietiekamo pārstāvību sportā un it īpaši sporta pārvaldībā, kā arī naida 

runu, ļaunprātīgu izmantošanu un diskrimināciju un korupcijas un dopinga gadījumiem. Eiropas sportā likmes ir 

augstas, tāpēc ir vajadzīga jauna un vērienīga Eiropas sporta modeļa nākotnes stratēģija. Ja tikšu apstiprināts 

amatā, es iesaistīšos dialogā ar Eiropas Parlamentu, sporta kustības pārstāvju plašo loku un dalībvalstīm, lai 

nodrošinātu, ka šo problēmu risināšanā tiek ņemti vērā visu ieinteresēto personu viedokļi. Pilnībā ievērojot sporta 

organizāciju autonomiju, es izpētītu un veicinātu kopīgus risinājumus. 

Ieguldījumi sportā ir arī ieguldījumi sabiedrības veselībā. PVO un ESAO pētījumā “StepUp!” 2023. gadā tika 

konstatēts, ka, risinot visu iedzīvotāju fiziskā mazkustīguma problēmu, ES valstis vidēji ietaupītu 0,6 % no 

veselības aprūpes budžetos paredzētajiem līdzekļiem un katru gadu varētu novērst vairāk nekā 

10 000 priekšlaicīgas nāves gadījumu.  Tiek lēsts, ka katrs fiziskās aktivitātes palielināšanai ieguldītais euro sniedz 

1,7 euro vērtu labumu. Turklāt sportam ir ievērojama sociālā vērtība. Tā nemateriālā vērtība kopienas veidošanā, 

sociālo prasmju un iekļaušanas veicināšanā ir nenoliedzama. Sports ir sociālo pārmaiņu virzītājspēks, stiprinot un 

veidojot saliedētas kopienas un kopīgas vērtības. Tam ir būtiska nozīme gan fiziskās, gan garīgās labbūtības 

veicināšanā visās paaudzēs, veselīgāka dzīvesveida popularizēšanā, vienlaikus stiprinot mūsu sabiedrības 

struktūru. Apstiprināšanas gadījumā es par prioritāti noteiktu sportu visiem, īpašu uzmanību pievēršot tiem, kuriem 

ir mazāk iespēju sportot. Gūstot iedvesmu no dalības “#BeActive” kampaņā šā gada sākumā, es vēlos vēl plašāk 

popularizēt Eiropas Sporta nedēļu un “#BeActive” kampaņu, pilnībā izmantojot programmas “Erasmus+” 

piedāvātās iespējas, lai atbalstītu masu sporta kopienu. Šo iniciatīvu kontekstā un ārpus tām es būtu gandarīts 

sadarboties ar Eiropas Parlamentu, lai veicinātu ikviena līdzdalību sportā. 

Es vēlētos izpētīt iespēju aktualizēt Padomes ieteikumu par veselību veicinošām fiziskajām aktivitātēm dažādās 

nozarēs, īpaši uzsverot to, cik svarīgi ir nodrošināt piekļuvi sportam un fiziskajām aktivitātēm ikvienam neatkarīgi 

no vecuma, izcelsmes un spējām, kā arī sporta potenciālo nozīmi garīgās veselības veicināšanā un saliedētu 

kopienu veidošanā. 
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Esmu arī apņēmies veicināt sinerģiju starp sporta politiku un izglītības politiku. Sports ir lielisks pārnesamu, 

sociālu un personisku prasmju gūšanas līdzeklis it īpaši jauniešiem. Tas var palīdzēt sagatavot cilvēkus veiksmīgai 

personīgajai un profesionālajai dzīvei. Aktīvi iesaistoties vietējā futbola klubā, esmu pats personīgi pieredzējis, 

ka, nodarbojoties ar sportu, bērni un jaunieši var izprast godīgas spēles, līderības un komandas darba nozīmi. 

Apstiprināšanas gadījumā es sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un sagatavotības 

jautājumos, lai turpinātu atbalstīt dalībvalstu centienus nodrošināt, ka mūsu jauniešiem ir pieejamas kvalitatīvas 

fiziskās audzināšanas un sporta iespējas, kas veicina viņu vispārējo attīstību un labklājību. 

Pateicoties sportam un tā principiem – cieņai un godīgiem spēles noteikumiem –, cilvēki ir vienoti pāri robežām 

un ir iespējams pārvarēt sociālās, kultūras un ekonomiskās atšķirības. Tajā pašā laikā sportam ir nenoliedzama 

politiskā dimensija, un to bieži izmanto kā maigās varas instrumentu. Lielu iespaidu uz mani atstāja nesen 

notikušās Parīzes 2024. gada olimpiskās un paraolimpiskās spēles, kurām izdevās parādīt Eiropas dzīvesziņas 

nianses un mūsu kopīgās vērtības – iecietību, līdztiesību, cieņu un solidaritāti, kā arī taisnīgumu un vienotību.  

Lai nosargātu 2024. gada Parīzes mantojumu un nodrošinātu, ka lielie sporta pasākumi palīdz izplatīt pozitīvas 

vērtības un veicināt mieru, brīvību un cilvēktiesības globālā līmenī, es atbalstīšu sporta diplomātijas dialogu ar 

starptautisko un Eiropas sporta kopienu. Ņemot vērā šā darba transversālo raksturu, es sazināšos ar citiem kolēģijas 

locekļiem un Komisijas dienestiem, kā arī ar AP/PV. Tāpat kā sporta laukumā, arī dzīvē esam stiprāki, kad darām 

kopā. 

Nodarbinātības un sociālo lietu komitejas uzdotie jautājumi 

8. Pilnvarojuma vēstulē jums ir uzdots sagatavot paaudžu taisnīguma stratēģiju un īstenot pārbaudes par ietekmi 

uz jauniešiem. Tomēr starppaaudžu pieejai ir jābūt visaptverošai un tajā uzmanība jāpievērš visām paaudzēm. 

Kādas darbības un pasākumus jūs ierosināsiet, lai nodrošinātu visu paaudžu sociālo iekļaušanu un to pilnīgu 

līdzdalību sabiedrībā un ekonomikā? Kādas likumdošanas iniciatīvas saistībā ar jaunatni un paaudžu taisnīgumu 

jūs paredzat un kā šajā kontekstā gatavojaties sadarboties ar priekšsēdētājas izpildvietnieka amata kandidāti 

R. Minzatu?   

Es lepojos ar to, ka priekšsēdētāja mani ir izvirzījusi par pirmo komisāru starppaaudžu taisnīguma jautājumos. 

Esmu apņēmies īstenot politisku pieeju, kas vispusīgi pievēršas visu paaudžu vajadzībām un vēlmēm, balstoties 

uz mūsu pagātni un gatavojoties nākotnei. Mums jācenšas līdzsvarot dažādu paaudžu vajadzības un problēmas, un 

tas ir būtiski sabiedrības kohēzijai un visu vecuma grupu labklājībai. Eirobarometra 2022. gada aptauja norādīja 

uz interesantu secinājumu – iedzīvotāji mēdz paust lielāku apmierinātību ar dzīvi valstīs, kurās ir mazāka ar 

vecumu saistīta nevienlīdzība. Tātad tas ir noteicošs mūsu sabiedrības labklājības faktors.  

Ja manu kandidatūru apstiprinās, es atbalstīšu stratēģiskās prognozēšanas integrēšanu visas Komisijas darbā, kur 

to varēs izmantot politikas veidošanai un stratēģiskajai plānošanai, lai ES spētu sasniegt savus stratēģiskos mērķus 

un nostiprināt mūsu gatavība labāk stāties pretī riskiem un izmantot gaidāmās iespējas, kas var materializēties 

nākamajām paaudzēm. Tas attiecas arī uz starppaaudžu taisnīgumu, kura saistībā man ir uzdots sagatavot 

stratēģiju, izklāstot, kā mēs varam stiprināt saziņu starp paaudzēm un nodrošināt, ka visā mūsu politikas un tiesību 

aktu izstrādes procesā tiek ievērotas pašreizējo un nākamo paaudžu intereses. Manas prioritātes būtu veicināt 

starppaaudžu mācīšanos, sekmēt vairāku paaudžu darbaspēku un atbalstīt kopienā balstītu aprūpi un starppaaudžu 

dzīvi, lai stiprinātu solidaritāti un saglabātu cilvēkkapitālu, vienlaikus mazinot demogrāfiskās problēmas.  

Paaudžu solidaritāte ir nostiprināta Līgumos, un visu paaudžu vispusīgai līdzdalībai sabiedrībā, demokrātijā un 

ekonomikā ir būtiska nozīme. Attiecīgās politikas jomas ir dažādas – no izglītības un jaunatnes, klimata politikas, 

veselības un labklājības, vienlīdzības līdz nodarbinātībai un sociālajiem jautājumiem, fiskālās politikas un mājokļu 

jautājumiem, drošībai un aizsardzībai, u. c. Ja manu kandidatūru apstiprinās, es tāpat integrētu starppaaudžu 

taisnīguma dimensiju tajās konkrētajās jomās, par kurām es būtu atbildīgs. “Pārbaude par ietekmi uz jauniešiem” 

palīdzēs pielāgot mūsu politikas veidošanu nākotnes vajadzībām un sekmēs  starppaaudžu taisnīgumu. 

Es uzskatu, ka, tiecoties veicināt starppaaudžu taisnīgumu, prioritāte būtu jāpiešķir atbalsta sniegšanai dalībvalstīm 

tādu reformu īstenošanā, kas aptver visu dzīves ciklu: ilgākas veselīgas dzīves un darba mūža sekmēšanā, trūkumu 

novēršanā piekļuvē sociālajai aizsardzībai nestandarta veidā nodarbinātajiem un pašnodarbinātajiem, dzimumu 

nevienlīdzības pārvarēšanā visās vecuma grupās un jauniešu un vecāka gadagājuma cilvēku prasmju uzlabošanā 

un līdzdalībā darba tirgū. Turklāt mums jāturpina cīņa pret nabadzību visās vecuma grupās un jāveicina piekļuve 

precēm un pakalpojumiem par pieņemamām cenām, tai skaitā enerģijai un transportam, kā arī mājokļiem, ko 

cilvēki var atļauties. 
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Ja mani apstiprinās, es izmantošu stratēģisko prognozēšanu politikas izstrādes darbā  visā kolēģijā, arī kopā ar 

priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un sagatavotības jautājumos. Piecu gadu pilnvaru termiņš dod 

Komisijai lielisku iespēju palielināt mūsu informētību un padziļināt izpratni par pasauli, kas mūs sagaida, mūs 

labāk sagatavot un nodrošināt mūsu politikas ilgtspēju. Tas tiešā veidā veicina starppaaudžu taisnīgumu kā daļu 

no mūsu vispārējā uzdevuma – veidot pārticīgu, daudzveidīgu un taisnīgu sabiedrību. 

Juridiskās komitejas jautājums 

9. Bērnu tiesību stratēģijas pīlāri – bērniem draudzīgs tiesiskums civiltiesību un ģimenes tiesību jomā un labāks 

likumdošanas process 

 

Kā noteikts jūsu pilnvarojuma vēstulē, jūs būsiet atbildīgs par 2021. gada ES stratēģijas par bērna tiesībām 

īstenošanu, kas tiks turpināta arī šajā sasaukumā. Divi no ES stratēģijas galvenajiem pīlāriem ir bērniem 

draudzīgs tiesiskums un bērnu līdzdalība politiskajā un demokrātiskajā dzīvē, un JURI komiteja cita starpā ir 

atbildīga par civiltiesību un ģimenes tiesību, kā arī labākas likumdošanas un ES tiesību aktu ietekmes novērtējuma 

jomām. Vai jūs varētu paskaidrot, kā plānojat praktiski sadarboties ar komisāriem, kas ir atbildīgi par 

pašreizējiem un turpmākiem tiesību aktiem šajās jomās, un vai jūs atbalstīsiet ES bērnu līdzdalības platformas 

darbību, lai tā kalpotu kā konsultāciju instruments saistībā ar gaidāmajiem priekšlikumiem, kas ietekmē ES 

jaunākās paaudzes dzīvi un labklājību? 

 

ES stratēģija par bērna tiesībām ir mūsu orientieris bērnu tiesību veicināšanai un aizsardzībai visā Savienībā. 

Bērniem draudzīga tiesu sistēma ir viena no stratēģijas tematiskajām jomām, kurā mēs turpināsim strādāt, lai 

nodrošinātu, ka bērni, nonākot saskarē ar tiesu sistēmu, gūst vispozitīvāko iespējamo pieredzi. Ja manu 

kandidatūru apstiprinās, es sadarbošos ar kolēģijas atbildīgajiem locekļiem, lai nodrošinātu ES tiesību aktu 

kopuma īstenošanu praksē civiltiesībās, krimināltiesībās un administratīvajās tiesībās (piemēram, migrācijas 

procedūrās), tādējādi rūpējoties par bērnu aizsardzību tiesvedībā.  

 

Civiltiesību un ģimenes tiesību jomā un jo īpaši bērniem piemērotas justīcijas kontekstā mans galvenais mērķis 

būtu nodrošināt vienlīdzīgu attieksmi pret visiem bērniem pārrobežu situācijās, visās darbībās ņemot vērā bērna 

intereses. Es uzskatu, ka galvenokārt jāpastiprina uzraudzība pār esošo ģimenes tiesību instrumentu, piemēram, 

Briseles IIb regulas, pareizu piemērošanu dalībvalstīs un jāsekmē Regulas par vecāku stāvokļa atzīšanu 

pieņemšana. Ja mani apstiprinās, es, sekojot līdzi šīm prioritātēm, cieši sadarbošos ar demokrātijas, tieslietu un 

tiesiskuma komisāru(-i), kurš(-a) ir atbildīgs(-a) par civiltiesību un ģimenes tiesību jautājumiem. 

 

Saskaņā ar politiskajām pamatnostādnēm esmu apņēmies nodrošināt, ka bērni un jaunieši var paust savu viedokli, 

lai piedalītos nākotnes veidošanā. Līdzdalība politiskajā un demokrātiskajā dzīvē ir vēl viena tematiskā joma ES 

stratēģijā par bērna tiesībām. ES Bērnu līdzdalības platforma ir inovatīvs veids, kā veicināt bērnu līdzdalību visos 

līmeņos – ES, valsts un vietējā līmenī –, un tā piedāvā drošu telpu jēgpilnam dialogam ar gados jauniem ES 

iedzīvotājiem, iesaistot viņus ES līmenī pieņemtos lēmumos. Apstiprināšanas gadījumā es nodrošināšu, ka 

darbības bērnu un jauniešu līdzdalības jomā tiks izstrādātas, ievērojot sinerģijas principu, sasaistot tās arī ar 

plašākām iniciatīvām, piemēram, Demokrātijas vairogu. 

 

Pilsoņu brīvību, tieslietu un iekšlietu komitejas jautājums  

10. Jūsu misija ir vērsta uz 2021. gada ES stratēģijas par bērna tiesībām īstenošanu, kā arī tādu iniciatīvu 

pieņemšanu, kuru mērķis būtu nodrošināt jauniešu iesaisti Savienības nākotnes veidošanā. Kādus konkrētus 

pasākumus jūs veiksiet, lai stiprinātu bērnu un jauniešu līdzdalību lēmumu pieņemšanas procesā un, pats 

galvenais, lai to saskaņotu visā Savienībā? Vai jūs apsverat iespēju izveidot bērnu un jauniešu līdzdalības procesu 

pārraudzības mehānismu, kas nodrošinātu, ka apspriešanās ar bērniem un jauniešiem ir jēgpilna? Vai jūs varētu 

sīkāk izskaidrot jēdzienu “pārbaude par ietekmi uz jauniešiem” un t. s. jaunatnes politikas dialogu struktūru? 

Kādi dalībnieki tajos tiks iesaistīti? Uz kādām jomām/jaunām tēmām jūs vērsīsiet uzmanību? Šķiet, ka jūsu misijā 

trūkst atsauču uz iniciatīvām par bērniem digitālajā laikmetā. Vai jūs apsverat konkrētu iniciatīvu īstenošanu šajā 

lietā?  

Piemēram, kāda ir jūsu stratēģija nolūkā samazināt iebiedēšanu tiešsaistē, un vai uzskatāt, ka informācijas 

kampaņas, izglītība un medijpratība ir efektīvi instrumenti ar mērķi novērst pārmērīgu pie ekrāniem pavadītu laiku 

un sociālo mediju negatīvo ietekmi uz jauniešiem? Kādi būtu ideālie rezultāti ES izmeklēšanai par sociālo mediju 

plašāku ietekmi, un vai jūs prognozējat atšķirīgus rezultātus salīdzinājumā ar iepriekšējiem pētījumiem? Kādus 

pasākumus jūs esat gatavs veikt, lai nodrošinātu no iebiedēšanas tiešsaistē cietušo bērnu aizsardzību saistībā ar 

ES stratēģijas par bērna tiesībām īstenošanu? 
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ES stratēģija par bērnu tiesībām darbojas kā jumta instruments, kas ļauj pielāgot pasākumus, lai risinātu jaunus 

izaicinājumus, kā norādīts politikas pamatnostādnēs un manā pilnvarojuma vēstulē. Apstiprināšanas gadījumā es 

cieši sadarbošos ar citiem kolēģijas locekļiem, lai sinerģijā starp visām attiecīgajām ES politikas jomām 

nodrošinātu, ka ar tiesību aktiem un finansēšanas programmām tiek risinātas neatliekamās bērnu vajadzības. 

Bērniem ir tiesības piedalīties politiskajā un demokrātiskajā dzīvē. Tā ir viena no galvenajām jomām, uz ko attiecas 

ES stratēģija. Bērni, kas izprot aktīvas pilsonības nozīmi, izaug par aktīviem jauniem pilsoņiem. Kā paskaidrots 

manā atbildē uz devīto jautājumu, ES Bērnu līdzdalības platforma ir svarīgs instruments, kas sadarbībā ar Eiropas 

Parlamentu palīdz iesaistīt bērnus ES līmenī pieņemtos lēmumos. Ja tikšu apstiprināts, esmu apņēmies gādāt, lai 

platforma veicinātu visjaunāko iedzīvotāju līdzdalību, palīdzot veidot viņu nākotni, saskaņā ar jauniešu līdzdalības 

pasākumiem. Tā kā Komisija savās darbībās iesaista arvien vairāk bērnu, es uzskatu, ka ir būtiski šajās darbībās 

piemērot bērnu aizsardzības sistēmas, un es strādātu šajā virzienā.  

“Pārbaude par ietekmi uz jauniešiem” būs viens no galvenajiem instrumentiem, kas virzīs darbu, kas dos iespējas 

Eiropas jauniešiem kļūt par pārmaiņu dalībniekiem. Ja tikšu apstiprināts, es, īstenojot “pārbaudi par ietekmi uz 

jauniešiem”, nodrošināšu, ka jauniešu viedoklis tiek sistemātiski ņemts vērā visās politikas jomās. Kā paskaidrots 

arī manā atbildē uz trešo jautājumu, veicot “pārbaudi par ietekmi uz jauniešiem”, Komisija caurlūkos visas gada 

darba programmas iniciatīvas, lai noteiktu, vai tās ir būtiski svarīgas jauniešiem, un organizēs īpašas konsultācijas 

ar jauniešiem par iniciatīvām, kurām ir piešķirts šāds vērtējums.  

Lai risinātu jaunatnes problēmas, mums ir vajadzīga vienota pieeja vairākās politikas jomās, piemēram, garīgās 

veselības un labklājības, mājokļu, klimata pārmaiņu ietekmes, prasmju attīstības, sociālo mediju un citās jomās. 

Lai nodrošinātu, ka jauniešiem no dažādām vidēm ir iespēja formulēt savu viedokli, paust savas idejas un 

iesaistīties konstruktīvās diskusijās, es atbalstīšu ikgadējo jaunatnes politikas dialogu organizēšanu, kas sāksies 

jau pirmajās 100 pilnvaru termiņa dienās. Es arī palīdzētu izveidot priekšsēdētājas Jauniešu konsultatīvo padomi, 

kas sniegs padomus par jauniešiem svarīgiem jautājumiem un darbosies kā Komisijas izstrādāto ideju apspriešanas 

padome. 

Kā uzsvērts politiskajās pamatnostādnēs, viens no mūsu lielākajiem izaicinājumiem šajā desmitgadē ir mūsu bērnu 

un jauniešu garīgās veselības aizsardzība, jo īpaši tiešsaistē. Nedrīkst pieļaut vardarbību, naidu, ļaunprātīgu 

izmantošanu vai iebiedēšanu ne tiešsaistē, ne bezsaistē, un mums ir jārisina jaunas problēmas, kas saistītas ar 

virtuālajām pasaulēm, mākslīgo intelektu un atrašanos digitālās vides pārmērīgā ietekmē. Tas ir galvenais, pret ko 

mums kopā ar dalībvalstīm jāvēršas, lai cīnītos pret iebiedēšanu tiešsaistē. Pirmkārt, šis darbs sākas ar profilaksi, 

izpratnes veicināšanu, diskriminācijas, ļaunprātīgas un toksiskas uzvedības, radikalizācijas un naida runas 

apkarošanu tiešsaistē, lai nodrošinātu, ka bērni var augt drošākā labklājības vidē skolā, savu draugu lokā un mājās. 

Otrkārt, bērniem jāzina, kā ziņot par iebiedēšanu un kā saņemt ātru un vispusīgu atbalstu, ja viņi par to ziņo. 

Treškārt, ir ļoti svarīgi, lai dalībvalstu kompetentās iestādes vērstos pret vainīgajiem ļaunprātīgas un toksiskas 

uzvedības novēršanai.  

Bērnu tiesību aizsardzībai ir spēcīga digitālā dimensija. Mākslīgā intelekta akta mērķis ir panākt līdzsvaru starp 

inovāciju un pamattiesību, arī bērna tiesību, aizsardzību. Iniciatīva par virtuālajām pasaulēm nodrošinās, ka 

metaversi atspoguļo ES vērtības un pamattiesības, ieskaitot bērna tiesības. Vēl viena svarīga iniciatīva bērnu 

aizsardzības uzlabošanai tiešsaistē būs Digitālā taisnīguma akts, kura izstrāde ir uzticēta demokrātijas, tieslietu un 

tiesiskuma komisāram(-ei). Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu ar tā izstrādi saistīto darbu.  

2024. gada maijā pieņemtajā Direktīvā par vardarbības pret sievietēm un vardarbības ģimenē apkarošanu pirmo 

reizi ir noteikta kriminālatbildība par konkrētiem kibervardarbības veidiem pret sievietēm un meitenēm 

dalībvalstīs. Jaunie noziegumi ietver intīmu attēlu kopīgošanu bez piekrišanas un kiberuzmākšanos – noziegumus, 

kas mūsdienās skar daudzus jauniešus. Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu par līdztiesību atbildīgo komisāru(-i) jauno 

noteikumu īstenošanā, īpašu uzmanību pievēršot bērniem draudzīgai ziņošanai par incidentiem un atbalsta 

pasākumiem ģimenēm un skolām. Es arī sadarbošos ar iekšlietu un migrācijas komisāru(-i) viņa(-s) centienos 

labāk aizsargāt bērnus pret seksuālu vardarbību tiešsaistē un bezsaistē un ar demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma 

komisāru(-i), lai nodrošinātu, ka mums ir bērniem – gan cietušajiem, gan likumpārkāpējiem – pielāgotas tiesu 

sistēmas. 

Politikas pamatnostādnēs ir pausta apņemšanās uzsākt izmeklēšanu par sociālo mediju plašāk radīto ietekmi, un 

apstiprināšanas gadījumā es tajā piedalītos, īpašu uzmanību pievēršot ietekmei, ko sociālie mediji un pārmērīgs 

pie ekrāna pavadīts laiks rada jauniešiem. Tas palīdzēs mums uzraudzīt progresu salīdzinājumā ar iepriekšējiem 

novērtējumiem un iezīmēt vēl neatrisinātās problēmas, piemēram, saistībā ar atkarību izraisošu, kaitīgu vai 

agresīvu uzņēmējdarbības praksi no uzņēmumu puses un jauniešu veselības stāvokli, mums kļūstot izglītotākiem 

un spēcīgākiem digitālās jomas jautājumos. Kā izklāstīts par veselību atbildīgajam(-ai) komisāram(-ei) adresētajā 
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pilnvarojuma vēstulē, izmeklēšanai vajadzētu būt daļai no debatēm, kas balstītas uz pierādījumiem. Esmu stingri 

pārliecināts, ka mums ir nepieciešams visaptverošs plāns jauniešu garīgās un emocionālās labklājības aizsardzībai, 

kurā būtu paredzēti pasākumi politikas veidotājiem, valdībām, skolām, ģimenēm un citām personām, kas rokrokā 

strādā pie risku mazināšanas tiešsaistē.  

Apstiprināšanas gadījumā es uzņemšos vadību pār rīcības plāna izstrādi cīņai pret iebiedēšanu tiešsaistē, 

pamatojoties uz digitalizācijas sadaļu ES stratēģijā par bērna tiesībām. Lai izstrādātu efektīvus risinājumus, es 

izmantotu Komisijas stratēģiju “Bērniem labāks internets” (BIK+), liekot lietā plašo pieredzi un zināšanas, kas 

gūtas drošāka interneta centru tīklā, ko līdzfinansē ES. Šiem centriem, palielinot informētību, nodrošinot resursus 

un rīkus jauniešiem, vecākiem un pedagogiem un mudinot gados jaunus lietotājus un viņu ģimenes ziņot par 

incidentiem un vērsties pēc atbalsta, ir izšķiroša nozīme cīņā pret iebiedēšanu tiešsaistē. Es aicinu dalībvalstis 

saskaņā ar Digitālo pakalpojumu aktu iecelt uzticamus signalizētājus, kuriem ir pierādītas speciālās zināšanas par 

nepilngadīgo aizsardzību, arī pret iebiedēšanu tiešsaistē. Es arī uzskatu, ka ir jāapsver iespējamie ieguvumi, ko 

sniegtu vienots ES regulējums cīņai pret iebiedēšanu tiešsaistē un kopīgas šādas uzvedības definīcijas izstrāde.  

Lai apkarotu iebiedēšanu tiešsaistē, ir vajadzīga visu sabiedrību aptveroša pieeja, tādēļ rīcības plāns lielā mērā 

balstītos uz darbu, kas tiek veikts citu atbildības jomu ietvaros, lai aptvertu tādus jautājumus kā izglītība, digitālā 

sabiedrība, naida runas apkarošana un drošība, kā arī līdztiesības un veselības aspektus. 


